

tion from Mr. Mouassie, and in particular to its statement that the Court, in its judgment, recognized the rights of Njikouotou over part of the disputed land and the rights of Njikam over the remainder and invited the persons concerned to claim recognition of their land rights.

640th meeting,
15 July 1955.

1356 (XVI). Petition from Mr. Tiam Sakio (T/COM.5/L.57)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Tiam Sakio concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/COM.5/L.57, T/OBS.5/44, T/L.588),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that the Foubot customary court will pronounce judgment when the petitioner recovers from his serious illness;

2. *Expresses the hope* that the Court will pronounce judgment as soon as possible and that the Administering Authority will ensure that the petitioner is fully informed of the effects of the judgment when it is pronounced;

3. *Requests* the Administering Authority to inform the Council of the judgment of the Court and of the date on which it was pronounced.

640th meeting,
15 July 1955.

Resolutions on petitions concerning Togoland under British administration

1357 (XVI). Petition from the Togoland Cocoa Farmers' Committee (T/PET.6/338/Add.1)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Togoland Cocoa Farmers' Committee concerning Togoland under British Administration in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned (T/PET.6/338/Add.1, T/OBS.6/11/Add.1, T/L.575),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

614th meeting,
13 June 1955.

1358 (XVI). Petition from the Togoland National Farmers' Union (T/PET.6/341)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Togoland National Farmers' Union concerning Togoland under British Administration in consultation with the United

tion antérieure de M. Mouassie, et d'où il ressort notamment que le tribunal reconnaît dans son arrêt les droits de Njikouotou sur une partie du terrain en litige et ceux de Njikam sur le reste du terrain et invite les intéressés à exiger reconnaissance de leurs droits fonciers.

640ème séance,
le 15 juillet 1955.

1356 (XVI). Pétition de M. Tiam Sakio (T/COM.5/L.57)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Tiam Sakio concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/COM.5/L.57, T/OBS.5/44, T/L.588),

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment que le tribunal coutumier de Foubot prononcera son jugement lorsque le pétitionnaire sera rétabli;

2. *Exprime l'espoir* que le tribunal se prononcera aussitôt que possible et que l'Autorité administrante s'assurera que le pétitionnaire sera pleinement informé des effets du jugement;

3. *Prie* l'Autorité administrante de communiquer au Conseil le jugement du tribunal et la date de ce jugement.

640ème séance,
le 15 juillet 1955.

Résolutions au sujet de pétitions concernant le Togo sous administration britannique

1357 (XVI). Pétition du Togoland Cocoa Farmers' Committee (T/PET.6/338/Add.1)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Togoland Cocoa Farmers' Committee concernant le Togo sous administration britannique, en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité chargée de l'Administration du Territoire en question (T/PET.6/338/Add.1, T/OBS.6/11/Add.1, T/L.575),

Attire l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

614ème séance,
le 13 juin 1955.

1358 (XVI). Pétition de la Togoland National Farmers' Union (T/PET.6/341)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de la Togoland National Farmers' Union concernant le Togo sous administration britannique, en consultation avec le Royaume-

Kingdom as the Administering Authority concerned (T/PET.6/341, T/OBS.6/13, T/L.575),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

614th meeting,
13 June 1955.

Resolution on a petition concerning Togoland under British administration and Togoland under French administration

1359 (XVI). Petition from the Secretary-General of the Rassemblement populaire des réfugiés du Togo français (T/PET.6 and 7/4)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Secretary-General of the Rassemblement populaire des réfugiés du Togo français concerning Togoland under British Administration and Togoland under French Administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.6 and 7/4, T/OBS.6 and 7/4 and Add.1, T/L.589),

Recalling the observations which it made in its resolutions 995 (XIII) and 1067 (XIV) which were addressed to Mr. Agbété,

Recognizing the fact that the movement of population involved in the present petition is generally seasonal or temporary immigration of a purely economic character,

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authorities concerned;

2. *Further draws the attention* of the petitioner to the statement of the representative of France that in the event that he or such other persons as are mentioned in the petition decide to return to Togoland under French Administration, no obstacles will be placed in their path;

3. *Invites* the Secretary-General to communicate to the petitioner the text of the Council's resolution 1360 (XVI) concerning the local tax obligations of persons dwelling abroad.

642nd meeting,
19 July 1955.

Resolutions on petitions concerning Togoland under French administration

1360 (XVI). Petition from the Chefs de quartier of Akadjamé and Agomé (T/PET.7/407)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Chefs de quartier of Akadjamé and Agomé concerning Togoland under French Administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/407, T/OBS.7/32, T/L.590),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of the representative of France, in partic-

Uni, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.6/341, T/OBS.6/13, T/L.575);

Attire l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

614ème séance,
le 13 juin 1955.

Résolution au sujet d'une pétition concernant le Togo sous administration britannique et le Togo sous administration française

1359 (XVI). Pétition du Secrétaire général du Rassemblement populaire des réfugiés du Togo français (T/PET.6 et 7/4)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Secrétaire général du Rassemblement populaire des réfugiés du Togo français concernant le Togo sous administration française et le Togo sous administration britannique, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.6 et 7/4, T/OBS.6 et 7/4 et Add.1, T/L.589),

Rappelant les observations qu'il a faites dans ses résolutions 995 (XIII) et 1067 (XIV) à l'adresse de M. Agbété,

Reconnaissant que le mouvement de population signalé dans la présente pétition est en général une migration saisonnière ou temporaire, de caractère purement économique,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations des Autorités administrantes intéressées;

2. *Appelle en outre l'attention* du pétitionnaire sur la déclaration du représentant de la France, d'où il ressort que si le pétitionnaire ou toute autre personne mentionnée dans la pétition décide de revenir au Togo sous administration française, rien ne s'opposera à leur retour;

3. *Invite* le Secrétaire général à communiquer au pétitionnaire le texte de la résolution 1360 (XVI) du Conseil concernant les obligations des personnes qui résident à l'étranger en matière d'impôts locaux.

642ème séance,
le 19 juillet 1955.

Résolutions au sujet de pétitions concernant le Togo sous administration française

1360 (XVI). Pétition des chefs de quartier d'Akadjamé et d'Agomé (T/PET.7/407)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition des chefs de quartier d'Akadjamé et d'Agomé concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.7/407, T/OBS.7/32, T/L.590),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration du représentant de la France, d'où il ressort no-